
 
 

 

Waarom de Kalmthoutse Heide geen pretpark werd! 
In 1960 werd door de Koninklijke Vereniging voor Natuur-en Stedenschoon de studiegroep 

Kalmthouts Heide en omgeving opgericht. Van deze studiegroep werd ik voorzitter. Het doel hiervan 

was informatie over het gebied te verschaffen door het inrichten van geleide wandelingen en 

voordrachten. Als er problemen waren in verband met de Kalmthoutse Heide moest er gereageerd 

kunnen worden. In de jaren 1963 en 1964 was het dan zover: er doken monstrueuze plannen op 

van toenmalig Burgemeester PaironY. 125.000 handtekeningen werden verzameld in 

samenwerking met alle verenigingen die belangstelling hadden in het Vlaamse landschap. Zij 

werden afgeleverd aan het Ministerie van Cultuur. Zodoende zijn er in de Withoefse Heide geen 

voetbalvelden, tennisvelden, zwembaden, een groot restaurant en woningen gebouwd en 

ontsnapte de Kalmthoutse Heide aan een omheining, waardoor men alleen mits betaling binnen 

kon. Het Van Gansenven zou een speelvijver worden met daarnaast een groot restaurant, omgeven 

ŘƻƻǊ ǾƻƭƛŝǊŜǎ Ȋƻŀƭǎ ƛƴ άIŜǘ ½ǿƛƴέΦ De mede-uitbaters zouden de Belgische Vogelreservaten zijn. Deze 

laatste vereniging werd opgeheven en een 

nieuwe, loyale vereniging, werd opgericht nl. 

de Natuurreservaten. Deze smolt samen met 

άŘŜ ²ƛŜƭŜǿŀŀƭέ ǘƻǘ ƘŜǘ ƘǳƛŘƛƎŜ bŀǘǳǳǊǇǳƴǘΦ 

Dit is nu een zeer actieve vereniging, die de 

wind in de zeilen heeft. Rond 1965 werd de 

lokale Cultuurraad opgericht. Als ik me niet 

vergis was Herman Wouters Y de eerste 

voorzitter. Ik herinner me André Putzeys, als 

secretaris en waarschijnlijk was ook Louis 

Overlaet Y stichtend lid. Als vereniging was 

onze Studiegroep wel stichtend lid. Eind aǳƎǳǎǘǳǎ мфсу ǿŜǊŘ ǾƻƻǊ ŘŜ ŜŜǊǎǘŜ Ƴŀŀƭ άŘŜ ǿŜŜƪ Ǿŀƴ ŘŜ 

ƘŜƛŘŜέ ƛƴƎŜǊƛŎƘǘΦ Wij organiseerden een tentoonstelling in de lokalen van de Gemeenteschool in de 

Driehoekstraat. Marcel Verbrugge, de eerste Vlaamse natuurfotograaf en natuurkineast bezorgde 

ƻƴǎ ŜŜƴ ƘŜƭŜ ǊŜŜƪǎ ŦƻǘƻΩǎ ƎŜƴƻƳŜƴ ƛƴ ŘŜ YŀƭƳǘƘƻǳǘǎŜ 

heide. In iedere wijk richtten we een dia-avond in, 

gebracht door amateur fotografen en filmers. Er 

werden voordrachten gehouden, er was een 

ochtendwandeling die zo in de vroegte heel wat 

wandelaars op de been bracht. En ook niet te 

vergeten een fel gesmaakte avondwandeling, wat 

steeds een speciale sfeer met zich meebrengt. Er 

waren ook dag-wandelingen voorzien, waaronder 

deze: De sportieve wandelaars luisteren aan de grens 

ƳŜǘ bŜŘŜǊƭŀƴŘ ƴŀŀǊ ά[ƻǳƛǎέ ǳƛǘƭŜƎΦ Wij hadden voor iedere dag een manifestatie voorzien; de 

andere verenigingen deden dit maar één dag. Ons totale bedrag van onkosten bedroeg slechts 6000 

frank. Dit was het laagste bedrag van alle verenigingen. Het fijne van mijn medewerkers was hun 

Heide vertelt! 
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spontane, belangloze inzet en die visie was ook 

de mijne. In 1971 volgde er een tweede maar dan wel veertiendaagse van de Heide. Weer werd er 

een tentoonstelling gehouden, maar ditmaal in de schuur van de Markgraaf. Kalmthoutenaar Jef 

SchoofsY, fervent imker en initiatiefnemer van het latere Bijenteeltmuseum, opent de 

tentoonstelling, bijgestaan door Louis. ING. van Waters en bossen Willy Van den BrouckeY neemt 

nog even het woord. De onderwerpen en voorwerpen tentoongesteld in de Markgraaf waren 

dezelfde als deze van de Driehoekstraat in 1968, maar veel uitgebreider dank zij de inbreng van Jef 

Schoofs. Er werden verschillende wandelingen georganiseerd, waaronder een dag wandeling die 

ǾŜǊǘǊƻƪ ǾŀƴŀŦ άŘŜ YƭŀǾŜǊǾŜƭŘŜƴέΣ ŜŜƴ ƧŜǳƎŘƘŜǊōŜǊƎ όfoto hierboven Ǿŀƴ ŘŜ ƻǳŘŜ ƧŜǳƎŘƘŜǊōŜǊƎ ά5Ŝ 

YƭŀǾŜǊǾŜƭŘŜƴέ Ŝƴ Ǿŀƴ het huidige gebouwΣ ƴǳ IƻǎǘŜƭ ά{ǘŀȅƻƪŀȅέ,genoemd) vlakbij Bergen op Zoom en die 

als einddoel de tentoonstelling op de Markgraaf had. De schoofzakjes werden verorberd op het 

kerkplein in Huijbergen. 9Ǌ ǿŀǊŜƴ ƻƻƪ ǿŀƴŘŜƭƛƴƎŜƴ ǾƻƻǊȊƛŜƴ ƻǇ ŘŜ ŘƻƳŜƛƴŜƴέ 5Ŝ aŀǊƪƎǊŀŀŦέ, 

ŜƛƎŜƴŀŀǊ ŦŀƳƛƭƛŜ ±ŀƴ hƻǘŜƎƘŜƳΣ άtǳǘǎŜ aƻŜǊέΣ ŜƛƎŜƴŘƻƳ Ǿŀƴ ŦŀƳƛƭƛŜ ±ŀƴtƘƛƭƭƻΣ 5Ŝ ά.ƻǘŜǊōŜǊƎŜƴ 

άǘƻŜōŜƘƻǊŜƴŘ ŀŀƴ ŘŜ ŦŀƳƛƭƛŜ /ŀǊƭƛŜǊ Ŝƴ ŘŜ άDǊƻǘŜ aŜŜǊέ Ǿŀƴ ŘŜ ŦŀƳƛƭƛŜ /ƻƎŜƭǎΦ ±ŀƴ ŀƭ ŘŜȊŜ ŜƛƎŜƴŀŀǊǎ 

hadden wij de toestemming gekregen, om in hun domein te mogen wandelen. Deze veertiendaagse 

was, mede door het mooie weer, een groot succes. Hierdoor was de toeloop naar de Kalmthoutse 



Heide zeer groot geworden. We ōŜǎƭƻǘŜƴ D99b άǿŜŜƪ 

Ǿŀƴ ŘŜ IŜƛŘŜέ ƳŜŜǊ ƛƴ ǘŜ ǊƛŎƘǘŜƴΦ 9Ǌ ǿŀǎ ǘƻŜƴ ƻƻƪ ƴƻƎ ƎŜŜƴ ǿŜǘǘŜƭƛƧƪ ǘƻŜȊƛŎƘǘΦ hfficieel was Jan Van 

Gompel, van Waters en Bossen, toezichter maar hij had alleen recht van spreken in het bos en aan 

de oevers van visvijvers. Maar met tussenkomst en hulp van vier volksvertegenwoordigers: Herman 

Suykerbuyk (CVP), Christiaens ( S.P.), Goemans (V.U.) en Karel Poma, (PVV), slaagden wij er in, om 

op één jaar tijd, een wet te laten goedkeuren, waardoor alle ambtenaren van Waters en Bossen 

toezicht mochten uitoefenen en een proces verbaal mochten uitschrijven in alle gebieden die 

erkend waren als Natuurreservaat. Dit was in een recordtijd door de kamer en de senaat gegaan. 

Wat een goede samenwerking kan bereiken. In de bosgebieden van de Steertse Heide en duinen 

waren grondsjacheraars ijverig geklasseerde percelen bos aan het verkopen. Binnen de kortste 

keren waren er daar wel 25 houten huisjes, soms met wielen eronder want caravans mochten er 

zogezegd staan, opgetrokken. Op dat ogenblijk was grootvader André De BoungneY voorzitter van 

de Vereniging van de Vlaamse Notarissen. In de verkoopakte was er sprake van een KB en een MB. 

Ik vroeg hem of de notarissen deze afkortingen wilden verduidelijken bij de potentiele kopers. KB. 

is het klasseringsbesluit en MB is de erkenning als reservaat. We konden Ludo Van den 

Maagdenberg Y, de toenmalige Burgemeester van Kalmthout, overtuigen om mee te werken. De 

Koninklijke Vereniging voor Natuur-en 

Stedenschoon diende een aanklacht in met 

burgerlijke partijstelling. Verschillende 

advocaten, lid van de vereniging pleitte gratis! 

Alle eigenaars werden veroordeeld tot afbraak 

van hun gebouw en de afsluiting en dit binnen 

de drie maanden. Deze uitspraak werd 

opgevolgd en het beschermde gebied was terug 

woningvrij. Al deze gronden werden opgekocht 

door de Vlaamse Gemeenschap en aan het 

reservaat toegevoegd. Dank zij mijn vele 

meewerkende vrienden werden overtredingen 

vlug aangegeven en positief opgelost. 1970 was het jaar dat in Europa het 

άbŀǘǳǳǊōŜǎŎƘŜǊƳƛƴƎǎƧŀŀǊέ ǿŜǊŘ ǳƛǘƎŜǊƻŜǇŜƴΦ !ƳŜǊƛƪŀ Ȋƻǳ ǘǿŜŜ ƧŀŀǊ ƭŀǘŜǊ ǾƻƭƎŜƴΦ Lƴ YŀƭƳǘƘƻǳǘ 

werd toen een groencomité opgericht, waarvan Adriaan Van Hooydonck Y de eerste voorzitter was. 

Als leden herinner ik me HermanY en Bie Wouters, Jef SchoofsY, Mon KennisY (was 50 jaar lang 

secretaris van de toeristische dienst Kalmthout en Brecht, hij deed dit na zijn uren en gratis), Dokter 

De Creé en echtgenote, en ikzelf. De eerste jaren vergaderden we in de woning van Jelena en Robert 

De Belder. We kregen dan steeds een onbespoten appel. Onder het impuls van het comité werden 

er in enkele straten bomen geplant, onder andere in de Heibloemlaan en Verbindingstraat, toen viel 



deze straat nog volledig in de gemeente Kalmthout. Nu valt zij voorbij de Achterstehoevestraat 

richting Essen onder Essen. Jaarlijks werden er ook op de Natuurbeschermingsdagen streekeigen 

boompjes en struiken verkocht op het plein voor het station van Heide. Bie Wouters ontwierp het 

embleem en was vele jaren secretaris. Later werd de Heer Paenen voorzitter, gevolgd door ene Heer 

Van Reeth. Het groencomité was het impuls tot het ontstaan van de gemeentelijke groendienst. Zij 

heeft nu een uitgebreide taak en is een voorbeeld voor andere gemeenten. Het groencomité had 

geen nut meer en is stilletjes aan uitgedoofd. 
(bijdrage van Louis Verpraet, Heidestatiestraat) 

Twee broers uit Heide uitgezonden voor een missie! 
Naar aanleiding van een klasfoto, eerder 
verschenen in dit krantje, waar ook Guido Van 
Rompaey op afgebeeld stond kregen we een 
bijdrage op de redactie over de broers Guido en 
Jan Van Rompaey. Beide waren bijzondere 
persoonlijkheden die vooraleer zij op avontuur 
vertrokken, in Heide hebben gewoond. De 
auteurs van deze bijdrage, de neven en nichten: 
Jo, Mia, Paul en Rita Van Rompaey, zijn nog zeer 
gehecht aan de parochie van Heide en zijn blij om 
ze in deze Allerzielentijd te gedenken dank zij 
άHeide verteltέ. Op de foto hiernaast zie je beide 
broers als misdienaars in het gezelschap van hun 
ouders. Lees maar mee! 
Nonkel Guido Van Rompaey   
Hij is geboren op 24 maart 1936 in Mortsel. Heeft 

de lagere school gedaan in Heide en zijn middelbare studies gedaan in het college in Essen. Hij werd 
Benedictijn in de abdij van Affligem en kreeg er de kloosternaam Ψ5ƻƳ ²ƛƭƭƛōǊƻǊŘΩΦ Is er priester 
gewijd in 1961. Hij is in 1962 als missionaris naar Noord-Transvaal in Zuid-Afrika vertrokken. In 1973 
stichtte hij daar samen met een collega een abdij, de ΨΩ{ŀƛƴǘ .ŜƴŜŘƛŎǘΩǎ !ōōŜȅΩΩΣ in Subiaco (Molepo). 
In dat gebied golden geen apartheidswetten zodat de abdij voor blank en zwart toegankelijk was. 
Van 1989 tot 1999 was hij abt van de abdij. Dat was een moeilijke periode voor hem. Hij kreeg ook 
te maken met het toenemende verzet tegen de apartheidswetten. Ook binnen in de abdij verliep 
niet alles van een leien dakje. Hij gaf in 1998 zijn ontslag en vertrok naar de abdij van Inkamana, 

Zuid-Afrika, waar hij een bouwproject voor aidskinderen 
realiseerde. Hij leed ondertussen aan diabetes en hoge 
bloeddruk wat hem al op 66-jarige leeftijd fataal is 
geworden. Hij is op 5 november 2004 overleden in 
Mandeni en begraven op het kloosterkerkhof van de 
abdijkerk in Inkamana, Zuid-Afrika. Hij kwam af en toe over 
naar België en had dan steevast allerlei Afrikaanse cadeaus 
bij. In Zuid-Afrika is hij άōŜƪŜŜǊŘέ tot het rugby, wat hij een 
fantastische sport vond. Hij heeft ons ooit ook een rugbybal 
cadeau gedaan. We herinneren ons hem als een 
beminnelijke man met zijn onafscheidelijke pijp. Zijn 
nagedachtenis aldaar getuigt: Dom Willibrord was een fijne 
man die zachte goedheid uitstraalde, een vurig priester, 
een gedreven missionaris. Wat hij deed, deed hij met heel 
zijn hart. Of hij nu pastoor was in Zuid-Afrika, of tot abt was 

aangesteld in de Subiaco-abdij die hij tot bloei had helpen brengen, Χ of zijn veelzijdige talenten 
uitdeelde te Inkamana, retraite of recollecties predikte Χ of een bouwproject realiseerde voor 
aidskinderen, steeds gaf hij zich met heel zijn ziel aan de taak die hem werd toevertrouwd. Christus 



en een missionaris hebben iets bijzonders met elkaar, en, in de persoon van de aidskinderen bleef 
Zijn lokstem doorklinken. Het was de wens van Abt Van Rompaey, in zijn geliefd Zuid-Afrika te 
mogen sterven en God heeft hem die gunst verleend. Met zijn vriendelijke glimlach kijkt hij nu op 
ons neer en spreekt voor ons ten beste. (op de foto abt Guido Van Rompaey in gezelschap van zijn zussen 
Paula (links) en Mia (rechts)) 

Nonkel Jan Van Rompaey, broer van Guido 
 Hij is geboren op 15 oktober 1938 in Mortsel. Heeft de lagere school gedaan in Heide, en de 

middelbare studies in het college in Essen. Hij is daarna 
rechten gaan studeren aan de K.U. Leuven, waar hij in 
1964 de ŘƛǇƭƻƳŀΩǎ van Doctor in de Rechten en 
licentiaat in het Notariaat heeft behaald. Hij heeft een 
15-tal jaar als advocaat gewerkt in een 
advocatenkantoor in Antwerpen. Hij is daarna, dus op 
latere leeftijd, naar het groot seminarie gegaan en 
priester geworden. Heeft zich gespecialiseerd in 
kerkelijk recht, eerst aan de K.U. Leuven in de jaren 80 
en later in Rome, waar hij zijn diploma heeft behaald in 

1993. Hij heeft verschillende jaren gewerkt op de Kerkelijke Rechtbank van Ωs-Hertogenbosch 
(Nederland). Daarna werd hij pastoor in Gestel (Berlaar) van 1990 tot 2017. Hij was een keiharde 
werker die tot enkele dagen voor zijn dood, op 78-jarige leeftijd, nog zeer actief was als pastoor in 
Gestel (Berlaar). Hij had daar ook al gezorgd voor de restauratie van het prachtige St.-
Lambertuskerkje. Het was het populairste kerkje van de regio (15de eeuw). Hij is er in geslaagd om 
in Gestel een zeer levendige parochie uit te bouwen waar de kerkdiensten stampvol zaten. Hij 
celebreerde er vier missen per WE. Hij heeft er vele huwelijken ingezegend en kinderen gedoopt. 
Hij was een creatieve geest die de plaatselijke processie opnieuw tot leven bracht en mosselfeesten, 
rommelmarkten en St.-Hubertusfeesten organiseerde ten voordele van de parochie en van goede 
doelen. Hij is onverwacht overleden op 11 juli 2017 ten gevolge van een hersenbloeding. Hij ligt 
begraven op het kerkhof van het St.-Lambertuskerkje in Gestel.  

Omleiding naar de Royerssluis 
Lezer Bob Autrique stuurde ons 
een foto van het kruispunt 
Kalmthoutsteenweg/Sint Jans-
straat op de Wildert. Aan de 
overweg is NMBS werken aan het 
uitvoeren en een omleiding werd 
voorzien. Toch moet het zijn dat 
de plaatser van deze borden de 
omgeving niet zo goed kent. Er 
werd een omleidingsbord 
geplaatst wat verwijst naar de 
Royerssluis in Antwerpen. Vanuit 
de Wildert toch nog wel een stukje 
te rijden vooraleer je daar bent! 
Oh..ja, de richting is wel juist! 

 

Op paddenstoelen verkenning! 
We zijn misschien al een beetje te laat met deze info, het paddenstoelenseizoen heeft dit seizoen 
wellicht zijn hoogtepunt al gekend. Er groeiden er heel wat dit jaar waaronder zeer mooie 
exemplaren. Toch is het altijd uitkijken wanneer je overgaat tot het plukken van paddenstoelen. In 
de eerste plaats mag dit niet overal zo maar gebeuren maar er schuilt nog een andere groot gevaar 



en dat is het feit dat er zowel giftige als eetbare paddenstoelen in de natuur 
te vinden zijn. Het is 
niet altijd duidelijk 
(zeker voor een niet 
kenner) welke de 
eetbare en welke de 
giftige paddenstoe-
len zijn. Lezer Bob 
Autrique, zelf een 
fervent liefhebber 
van natuurwande-
lingen, stuurde ons een interessante tipΦ 5ƻƻǊ ŘŜ ŀǇǇ άƻōǎƛŘŜƴǘƛŦȅέ ǘŜ 
installeren heb je een magnifieke app om paddenstoelen, planten, enz. 
onmiddellijk te herkennen. 

5Ŝ .ƛƴΩǎ Ŝƴ ŘŜ ǎƻŎƛŀƭŜ ŎƻƘŜǎƛŜ: 
Ook het krantje dat je nu ƭŜŜǎǘ Ŝƴ ƎŜƎǊƻŜƛŘ ƛǎ ǳƛǘ ƘŜǘ ōŜƎǊƛǇ άōǳǳǊǘƛƴŦƻǊƳŀǘƛŜƴŜǘǿŜǊƪŜƴ ό.LbΩǎύέƛǎ 
een vorm van sociale cohesie. Dit begrip, de sociale verbondenheid, is één van de voornaamste 
aandachtspunten binnen een BIN. Maar waarom daar zoveel nadruk opleggen? Het promoten van 
meer sociale cohesie kadert in het plan om inbraken in woningen te voorkomen. Als we even 

teruggaan naar pakweg 40 à 50 jaar 
geleden dan was deze vorm van sociale 
controle een normaal begrip. Was er 
iets verdachts in de straat, ook al 
stonden sommige woningen ver van 
elkaar, dan had altijd wel iemand iets 
gezien. De woningen waren meestal 
ook niet verlaten, moeder, de 
huisvrouw, was meestal aanwezig. In 
de moderne samenleving is dit alles 
heel erg gewijzigd. Ook al staan de 
woningen dichter en dichter bij elkaar 
toch wordt er veel minder opgemerkt. 
Enerzijds klopt het wel dat vele 
woningen tijdens de dag onbewoond 

zijn maar anderzijds is er ook veel minder aandacht voor de handel en wandel van de buren. In 
sommige straten, ook in Heide, kennen buren elkaar niet of nauwelijks, laat staan hun handel en 
wandel. Heel wat mensen vinden dit ook niet meer belangrijk en besteden daar geen aandacht aan, 
sommigen vinden dit zelfs helemaal niet noodzakelijk. Om een voorbeeld te geven: morgen stopt er 
een vrachtwagen bij je buur en je ziet de inboedel inladen, jij denkt de buren zijn aan het verhuizen, 
in de praktijk wordt het huis leeggeroofd. Dit is misschien een extreem voorbeeld maar het geeft 
aan dat dit zou kunnen als je helemaal niets afweet van je buren. Vandaar dat binnen het BIN de 
sociale cohesie sterk wordt gepromoot. Het moet niet altijd gaan over het leeg roven van woningen. 
Wat te zeggen als bij je buren het alarm in werking gaat en je blijft passief toekijken, het kan anders 
wanneer je de buren onmiddellijk weet te bereiken en je dit kan melden. Wat als je plotseling bij je 
buur iemand in de tuin ziet lopen, en er geen aanwijzingen zijn dat het om werken of dergelijke gaat, 
en je weet je buren niet te bereiken om dit te melden. Uiteraard, en dat moet je ook zeker doen 
wanneer je iets verdacht vindt, kan je de politie bellen. Maar als je een goed contact hebt met de 
buren kan je ze ook even verwittigen of informeren. Het gezegde άōŜǘŜǊ ŜŜƴ ƎƻŜŘŜ buur dan een ver 
ŦŀƳƛƭƛŜƭƛŘέ is in het kader van het voorkomen van inbraken of andere voorvallen meer dan waar!  
(foto genomen tijdens BIN-café 2019 waar ook gelegenheid werd gegeven aan buren om elkaar beter te leren 
kennen) 

 


